

KESAN AJARAN TAREKAT QADIRIYAH WA NAQSYABANDIYAH TERHADAP MASYARAKAT DESA MENGKIRAU

Masduki¹
Imron Rosidi²
Ahmad Sopian³

Abstrak

Penelitian ini dilatarbelakangi kesan ajaran Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah yang terletak di Desa Mengkirau Kecamatan Tasik Putri Puyu, Kabupaten Kepulauan Meranti. Tujuan utama penelitian ini adalah untuk mengetahui bagaimana kesan ajaran tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah di Desa Mengkirau, Kabupaten Kepulauan Meranti Indonesia. Informan penelitian ini berjumlah Sembilan orang, seorang *khalifah* Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah, dua badal, dan enam jama'ah atau pengikut ajaran Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah. Data dikumpulkan melalui pemerhatian, temu bual, dokumentasi serta analisis dengan menggunakan kaedah deskriptif kualitatif. Hasil kajian menunjukkan bahawa terdapat kesan ajaran Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah terhadap masyarakat yang mengikuti ajaran tarekat ini. Jama'ah tarekat memandang bahawa ibadah zikir sebagai tempat untuk mendekatkan diri kepada Allah. Setelah ramai masyarakat yang mengikuti ajaran tarekat ini, maka banyak perubahan yang berlaku di masyarakat Desa Mengkirau yang lebih memahami ketaqwaan kepada Allah Swt. Maka boleh dikatakan bahawa ajaran tarekat ini telah memberi kesan positif kepada ketaqwaan dalam hati jama'ah dan masyarakat Desa Mengkirau dan sekiranya ketaqwaan tersemat di dalam hati maka akan terbentuklah akhlak seseorang muslim sejati.

Kata kunci: *Kesan, Ajaran, Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah.*

¹ Professor Madya dalam bidang Sosiologi Islam, Universitas Islam Negeri Sultan Syarif Kasim Riau, email: imronrosidi@gmail.com

² Professor Madya dalam bidang Falsafah, Universitas Islam Negeri Sultan Syarif Kasim Riau, email: masduki@uin-suska.ac.id

³ Pelajar sarjana bidang Dakwah, Universitas Islam Negeri Sultan Syarif Kasim Riau, email: ahmadsopian@gmail.com

PENDAHULUAN

Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah merupakan tarekat gabungan dari Tarekat Qadiriyyah dan Tarekat Naqsyabandiyah (TQN). Tarekat ini diasaskan oleh Syaikh Ahmad Khatib Sambas (1802-1872) yang terkenal sebagai penulis *Kitab Fath al-'Arifin*. Sambas adalah nama sebuah bandar di utara Pontianak, Kalimantan Barat. Syaikh Naquib al-'Attas mengatakan bahawa TQN muncul sebagai tarekat gabungan kerana Syaikh Sambas adalah seorang Syaikh dari kedua tarekat ini dan mengajarkannya dalam satu versi iaitu mengajarkan dua jenis zikir sekaligus iaitu zikir yang dibaca dengan keras (*jahar*) dalam tarekat Qadiriyyah dan zikir yang dilakukan di dalam hati (*khafi*) dalam tarekat Naqsyabandiyah. (Mulyati 2006, 253)

Penelitian ini dilakukan untuk mendapatkan data tentang kesan ajaran Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah terhadap peningkatan kualiti ibadah masyarakat yang terletak di Desa Mengkirau khususnya yang mengikuti ajaran tarekat ini. Adapun teknik kajian yang penulis gunakan dalam kajian ini adalah teknik pemerhatian, temu bual dan disokong dengan dokumentasi. Kampung Mengkirau adalah salah satu kampung yang terletak di Pulau Padang Kecamatan Tasik Putri Puyu, di mana di sebelah timur bersempadan dengan selat Malaka, di sebelah barat dengan Kampung Lukit, sebelah selatan dengan Kampung Mayang Sari dan sebelah utara dengan Kampung Mengkopot. Kecamatan Putri Puyu ini merupakan pengembangan dari Kecamatan Merbau.¹

Kampung Mengkirau merupakan pusat pertemuan seluruh jama'ah tarekat yang ada di pulau Padang ketika melakukan aktiviti Haul/ Manaqiban iaitu pertemuan tahunan para pengikut Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah untuk memperingati wafatnya Syaikh Abdul Qadir Al-Jailani, yang jatuh pada tanggal 11 *Rabi'ul'tsani* Karena Syekh wafat pada tanggal 11 *Robi'ul'tsani* 561 H dan merupakan kemuncak perayaan, dan terdapat juga perayaan lainnya pada tanggal 11 tiap-tiap bulan tahun Hijriah yang dinamakan dengan perayaan "Belasan".² Belasan adalah aktiviti bulanan yang dijalankan oleh pengikut tarekat. Matlamatnya adalah mengawal amalan zikir yang dilakukan oleh para penganut tarekat. Dalam "Belasan", pengikut tarekat secara bergilir ditugaskan membawa makanan (ambeng) untuk

¹ Hasil temuduga dengan dengan kepala Desa Mengkirau pada tarikh 5 juni 2020, pukul 14.00

² Hasil temuduga dengan dengan KH. Sholeh pada tarikh 6 juni 2020, pukul 15.00

dinikmati bersama. Aktiviti ini menjadi forum silaturrahi sesama pengikut tarekat. Badal (timbangan khalifah) pada kesempatan ini memberikan arahan dalam pelbagai perkara termasuk isu alam sekitar dan lain-lain. (Masduki, Hartono & Rosidi November 2017, 17/2: 297)

AJARAN TAREKAT QADIRIYAH WA NAQSYABANDIYAH DI KAMPUNG MENGKIRAU

Di dalam amalan tarekat, zikir muncul sebagai ritual yang sangat diutamakan, zikir atau zikrullah dari segi bahasa ialah suatu yang disebut dengan lisan atau mengadirkan sesuatu ke hati. Dari segi fikih pula, zikir ialah ingatan hamba kepada Tuhannya dari segi zat, sifat, perbuatan, hukum, membaca Al-Quran, bedoa, mensucikan-Nya, memuliakan-Nya, mentauhidkan-Nya, memuji-Nya, mensyukuri-Nya dan mengagungkan-Nya. Dari segi akidah sudah tentu ianya berkait rapat dengan amalan zikir seseorang terhadap kepercayaannya akan kebesaran Allah serta perkara yang berkaitan dengan rukun iman.

Penghidupan semula tradisi zikir telah memberi kesan positif kepada masyarakat Kampung Mengkirau khususnya jama'ah tarekat dalam meningkatkan rohani mereka. Berdasarkan kajian yang dilakukan pengkaji, ada di antara mereka dalam meningkatkan pembangunan ketenangan jiwa yang dirasai dengan cara mendekati diri kepada Allah melalui ibadah. Berkonsentrasi terhadap ibadah lima waktu dan memperbanyak pendalaman pemahaman agama. Supaya hidup lebih tenang dan mendapat ketenangan jiwa walaupun dalam kehidupan seharian tentunya tidak terlepas dari setiap masalah, tetapi menyikapinya dapat menjadi lebih tenang.

Ini juga selari dengan apa yang disampaikan oleh KH. Ahmadi selaku badal (Timbalan Khalifah) Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah di Desa Mengkirau, Kabupaten Kepulauan Meranti mengatakan bahawa:

“Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah di Kampung Mengkirau mempunyai amalan-amalan khusus yang dilaksanakan pada hari-hari tertentu yang bertujuan untuk selalu mendekati diri kepada Allah dan memberikan pendalaman terhadap nilai-nilai agama kepada para jama'ahnya. Aktiviti amal ibadah ini merupakan rangkaian aktiviti yang sakral dan dilaksanakan secara rutin yang sudah

menjadi tradisi para jama'ah Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah di Kampung Mengkirau.¹

Secara umum masyarakat di Kampung Mengkirau bekerja sebagai petani getah dan guru kehormat di sekolah serta ada juga yang berstatus sebagai penjawat awam. Berdasarkan temu bual dengan bapak Zainuri, bapak Hambali dan bapak Tomadi yang merupakan salah seorang jama'ah tarekat di Kampung Mengkirau mengatakan bahawa tidak semua masyarakat di Kampung Mengkirau mengikuti ajaran tarekat ini, yang mengikuti ajaran tarekat ini majoritinya adalah mereka yang berumur 40 tahun keatas. Bagi pelaksanaan zikir antara jama'ah tarekat dan masyarakat Mengkirau secara umumnya terdapat beberapa perbezaan yang membezakannya.²

Adapun pelaksanaan ibadah masyarakat di Kampung Mengkirau Kabupaten Kepulauan Meranti sebelum dan sesudah mengikuti ajaran tarekat adalah sebagai berikut:

Pelaksanaan Ibadah Zikir Masyarakat Sebelum Mengikuti Ajaran Tarekat

Pelaksanaan ibadah zikir masyarakat khususnya yang terletak di Kampung Mengkirau sebelum mengenal ajaran tarekat dilakukan dengan cara mengucapkan pujian dan syukur kepada nikmat Allah. Masyarakat kampung Mengkirau melakukan zikir yang terikat seperti zikir di dalam shalat, sesudah shalat, sebelum tidur dan sesudah bangun tidur, sebelum makan, sesudah makan, dikala naik keatas kenderaan, pada waktu pagi dan petang. Dan ada pula yang tidak terikat dengan waktu, tempat dan keadaan, seperti pujian-pujian kepada Allah dalam bentuk kalimat *Subhanallah, Alhamdulillah, La ilahailallah, Allahuakbar, Lahaula wala quata illa billah dan do'a*. Dan ada pula bentuk zikir lisan yang berbentuk munajat iaitu zikir yang lebih besar kesannya dalam memperbaiki jiwa orang yang *mubtadi* (pemula), sehingga dalam munajat itu ia akan dapat merasakan bagaimana dekat hatinya dengan Tuhannya, bentuk ini dapat kita sebut shalawat.³

Ibadah itu banyak macamnya. Ia mencakup semua macam ketaatan yang nampak pada lisan, anggota badan dan yang lahir dari

¹ Hasil temuduga dengan dengan KH.Ahmadi pada tarikh 31 Mei 2020, pukul 14.30

² Hasil temuduga dengan dengan Bapak Zainuri, Hambali dan Tomadi pada tarikh 20 Mei 2021, pukul 21.00

³ Hasil temuduga dengan dengan KH.Ahmadi pada tarikh 31 Mei 2020, pukul 14.35

hati. Seperti *zikir, tasbih, tahlil* dan membaca al-Qur'an, *shalat, zakat, puasa, haji, jihad, amar ma'ruf nahi mungkar*, berbuat baik kepada kerabat, anak yatim, orang miskin dan *ibnu sabil*. Begitu pula cinta kepada Allah dan Rasul-Nya, *Khasyyatullah* (takut kepada Allah), *Inabah* (kembali) kepada-Nya, ikhlas kepada-Nya, sabar terhadap hukum-Nya, *ridha* dengan *qadha* 'Nya, tawakkal, mengarap nikmat-Nya dan takut dari siksa-Nya. (Bashori 2019, 79)

Berdasarkan penjelasan oleh bapak Zainuri bahawa masyarakat di Kampung Mengkirau yang tidak ikut tarekat melaksanakan ibadahnya kepada Allah dilakukan seperti orang-orang umum iaitu dilaksanakan dengan tuntunan ugama yang dipelajari dari buku-buku dan dari ceramah ugama yang disampaikan oleh ustaz dan orang yang paham ugama.

Menurut sifat dan bentuknya, Ibnu Rusdy mengatakah bahawa ibadah dapat ditinjau menjadi dua macam:

1. *Ibadah Mahdhah*, ialah ibadah yang hanya berhubungan dengan Allah semata secara vertikal. Ibadah bentuk ini dilaksanakan dengan prinsip sebagai berikut:

a) Keterletakan ibadah ini mesti ada dalil perintahnya, baik dari Allah maupun petunjuk Rasulullah. Dengan kata lain bahawa ibadah dalam bentuk ini tidak boleh ada atau terlarang adanya jika tidak ada dalil yang memerintahkannya.

b) Bentuk, sifat serta tata caranya mesti berdasarkan contoh Rasulullah.

c) Sifat ibadah ini adalah supra rasional, sebab keterletakan serta bentuk tata caranya di luar jangkauan akal manusia atau bukan pertimbangan akal, tetapi murni wahyu Allah dan disebut juga dengan *ta'abbudy*, yakni penghambaan semata.

d) Prinsip dalam ibadah ini adalah ketaatan, sehingga beribadah dalam bentuk ini yang dituntut bukan mengerti atau fahamnya si pelaku akan maksud dan tujuan perintahnya, logis atau tidak, tetapi kepatuhan pelaku kepada tuhanNya, seperti shalat, puasa, haji, bayar zakat. (Zulkifli 2016, 25-26)

2. *Ibadah Ghairu Mahdhah*, ibadah dalam bentuk ini tidak selalu berkaitan antara hamba dengan hamba yang lainnya

secara horizontal, disebut juga dengan ibadah umum, atau *ma'qulat al-ma'na* karena latar belakang tata caranya serta maksud dan tujuannya dapat difahami oleh pelakunya. Sedangkan prinsip-prinsip dari ibadah ini adalah:

- a. Kedudukannya selama tidak ada dalil yang melarang dan selalu ada kemaslahatan, seperti membangun hospital, sekolah, jalan dan lain seupamanya, maka ibadah seperti ini dapat dilaksanakan.
- b. Tata caranya tidak perlu mesti mengikuti contoh Rasulullah, bahkan bentuk ibadah seperti ini belum terjadi pada masa Rasulullah, dan ibadah dalam bentuk seperti ini tidak dikenal dengan istilah bid'ah.
- c. Sifat ibadah ini sangatlah rasional, realistik dan aktual, sebab kedudukannya, tatacara dan tujuannya dapat diukur dengan kacamata manusia atau pertimbangan akal.
- d. Prinsip dalam ibadah ini adalah manfaat atau kemaslahatan atau dilakukan dengan rangka menghindari *mudharat* (kesengsaraan). (Zulkifli 2016, 26-27)

Ibadah inilah yang menjadi tujuan penciptaan manusia Allah berfirman:

وَمَا خَلَقْتُ الْجِنَّ وَالْإِنْسَ إِلَّا لِيَعْبُدُونِ ٥٦ مَا أُرِيدُ مِنْهُمْ مِنْ رِزْقٍ وَمَا أُرِيدُ أَنْ
يُطِيعُونِ ٥٧ إِنَّ اللَّهَ هُوَ الرَّزَّاقُ ذُو الْقُوَّةِ الْمَتِينُ ٥٨

Tafsirnya: “Dan Aku tidak menciptakan jin dan manusia melainkan supaya mereka menyembahKu. Aku tidak menghendaki rizki sedikitpun dari mereka dan Aku tidak menghendaki supaya mereka memberi Aku makan. Sesungguhnya Allah Dialah Maha Pemberi rizki Yang Mempunyai Kekuatan lagi sangat kokoh.” (Surah Adz-Dzariyat: 56-58)

Jadi, ibadah mencakup seluruh tingkah laku seorang mukmin jika diniatkan *qurbah* (mendekatkan diri kepada Allah) atau apa-apa jua yang membantu *qurbah*. Bahkan adat kebiasaan (yang mubah) pun bernilai ibadah jika diniatkan sebagai bekal untuk taat kepada Allah. Seperti tidur, makan, minum, jual beli, bekerja mencari nafkah, menikah dan sebagainya. Berbagai kebiasaan tersebut jika disertai niat baik (benar) maka menjadi bernilai ibadah yang berhak mendapatkan pahala. Karenanya ibadah itu tidak hanya terbatas pada syiar-syiar yang biasa dikenal. (Bashori 2019, 79-80)

Pelaksanaan Ibadah Zikir Yang Dilakukan Masyarakat (Jama'ah) Yang Sudah Mengikuti Ajaran Tarekat

Pengajaran dan amalan zikir sebagian besar merupakan ajaran dan amalan yang diajarkan didalam kebanyakan tarekat. Satu persamaan dapat ditemukan zikir dengan suara keras (*zikir jahr*) dan zikir diam (*zikir khafi*). Zikir bersuara dan zikir diam adalah inti sari dari semua tarekat, kedua zikir mesti dilakukan terus-menerus. Sebab, tujuan zikir adalah agar hati senantiasa bersama Tuhan.¹

KH. Ahmadi mengatakan, kedua macam zikir mesti dilakukan terus-menerus, sebab tujuan zikir adalah agar hati senantiasa bersama Tuhan. Ia mengatakan bahawa manfaat zikrullah hadir dalam membentuk kepercayaan (iman) dan akhlak mulia (*akhlaq al-karimah*). KH. Ahmadi menjelaskan zikir itu adalah ingat kepada Tuhan secara berterusan dan dapat dilakukan dengan zikir yang diucapkan (*zikir jahr*) dan juga dengan zikir yang ditanamkan dalam hati dan pikiran (*zikir khafi*), dalam rangka melindungi semua yang di luar dan di dalam batin dari semua godaan setan.²

Zikir dalam Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah adalah aktiviti lidah (lisan), maupun hati (batin) untuk menyebut dan mengingat nama Allah, baik berupa jumlah (kalimat) maupun *isim mufrād* (kata tunggal) sesuai yang telah diba'atkan mursyid. Zikir secara berjama'ah yang biasanya dilakukan *ba'da* shalat subuh atau *ba'da* shalat magrib, adalah zikir keras qadiriyyah, juga sama ketika membaca kalimat tauhid, sebanyak 165 kali. Mereka tetap dalam posisi duduk, tetapi pembacaan disertai dengan gerak kepala (dengan sentakan) ke arah kiri dan kanan, bahu seraya mengucapkan "*la*" ketika ke kiri dan "*illa*" ketika ke kanan. Mula-mula beberapa kali pengucapannya disengaja lambat dan mengalun, tetapi perlahan-lahan iramanya semakin cepat, menjadi lebih menghentak-hentak, sampai kalimat-kalimat yang mereka ucapkan sulit dicerna. Akhirnya berhenti tiba-tiba ketika intensitasnya sedang terletak dipuncak, sebagai penutup (semacam pendinginan) maka kalimat tauhid dulangi sekali atau dua kali perlahan dengan irama mengalun. (Bruinessen 2004, 1: 97)

Mengingat Allah tidak terbatas pada saat melakukan shalat sahaja, tetapi sangat dinasihatkan untuk mengingatnya dalam setiap

¹ Hasil temuduga dengan dengan KH.Sholeh pada tarikh 6 Juni 2020, pukul 13.30

² Hasil temuduga dengan dengan KH.Ahmadi pada tarikh 31 Mei 2020, pukul 14.45

keadaan. Selain itu, terhadap cara yang paling mudah dan ringan dalam berzikir, iaitu dengan mengucapkan lafaz: *La ilaha Illallah, Subhanallah, Alhamdulillah, dan Allahu Akbar* adalah lafaz zikir yang diajarkan oleh Rasullullah. Keempat lafaz yang dikenal sebagai lafaz tasbih ini memiliki banyak sekali keutamaannya.¹ Jadi zikir merupakan tempat terbesar bagi para hamba, tempat mereka mengambil bekal dan tempat kemana ia senantiasa kembali. Allah telah menentukan tempat dan waktu bagi setiap ibadah, tetapi Allah tidak menentukannya untuk zikir. Allah menyuruh hamba-Nya untuk berzikir sebanyak-banyaknya tanpa terhad kepada waktu dan tempat.

Beberapa ajaran yang merupakan pandangan para pengikut tarekat ini berkaitan dengan masalah tarekat atau metode untuk mendekati diri kepada Allah SWT. Metode tersebut diyakini paling berkesan dan cekap, karena ajaran dalam tarekat ini semuanya didasarkan pada al-Qur'an, al-Hadis, dan perkataan para ulama arifin dari kalangan salafus shalihin² Amalan-amalan yang dilakukan oleh jama'ah Tarekat di Kampung Mengkirau antara lain sebagai berikut:

1) Zikr

Zikr (zikir) adalah kata Arab yang berasal dari akar kata *zaka-ra*, yang berarti "mengingat" atau "menyebut". Istilah zikir sendiri pada umumnya diterjemahkan sebagai "mengingat". Dua sumber utama Islam, al-Quran dan al-Hadis, sering menyebutkannya bersamaan dengan kata doa (permohonan kepada Tuhan) kedua istilah adalah jenis doa yang bersifat sukarela, berbeza dengan shalat lima waktu yang diwajibkan kepada semua muslim.

Kata zikir, atau frasenya (*zikran tazkira*), terdapat di dalam al-Qur'an lebih dari empat puluh kali (seperti dalam surah 10:71, 21:48, 21:105, 40:54). Tujuan ingatan adalah Tuhan. Al-Qur'an menggunakan istilah zikrullah "ingat kepada Tuhan" 26 kali dalam bentuk nominal atau bentuk kata kerja, dan ada 15 kali yang benar-benar memerintahkan ingat kepada Tuhan, seperti dalam peringatan jika kita ingin Tuhan ingat kepada kita, kita mesti mengikuti perintah Tuhan untuk ingat kepada-Nya: "*ingatlah Aku, maka Aku akan ingat kamu*" (2:152). Kitab-kitab hadis juga mengandung materi zikir yang sangat banyak. Nabi menyebut zikir sebagai tindakan ibadah yang

¹ Hasil temuduga dengan dengan bapak Nur Muhammad pada tarikh 31 Mei 2020, pukul 13.40

² <http://www.seowaps.com/2012/03/tarekat-qodiriyah-naqsyabandiyah-di.html>

terbaik, seperti dalam hadis qudsi ini: *Aku sebagaimana prasangka hamba-Ku terhadap-Ku, dan Aku ada bersamanya manakala ia ingat kepada-Ku...*” (Diriwayatkan oleh Bukhari, Muslim, dan Tirmidzi). (Mulyati 2010, 105-106)

Zikir dalam Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah adalah aktiviti lidah (lisan), maupun hati (batin) untuk menyebut dan mengingat nama Allah, baik berupa jumlah (kalimat) maupun *isim mufrād* (kata tunggal) sesuai yang telah dibai’atkan mursyid. Zikir secara berjama’ah yang biasanya dilakukan selepas shalat subuh atau selepas shalat magrib, adalah zikir keras qadiriyyah, juga sama ketika membaca kalimat tauhid, sebanyak 165 kali. Mereka tetap dalam posisi duduk, tetapi pembacaan disertai dengan gerak kepala (dengan sentakan) ke arah kiri dan kanan, bahu seraya mengucapkan “*la*” ketika ke kiri dan “*illa*” ketika ke kanan. Mula-mula beberapa kali pengucapannya disengaja lambat dan mengalun, tetapi perlahan-lahan iramanya semakin cepat, menjadi lebih menghentak-hentak, sampai kalimat-kalimat yang mereka ucapkan sulit dicerna. Akhirnya berhenti tiba-tiba ketika intensitasnya sedang terletak dipuncak, sebagai penutup (semacam pendinginan) maka kalimat tauhid dulangi sekali atau dua kali perlahan dengan irama mengalun. (Bruinessen 2004, 1: 97) Zikir keras ini dapat diikuti, tetapi bukan merupakan kemestian, dapat dilakukan dengan zikir diam naqshabandiyah dan *zikr ism al-dzat*. Sebelum zikir berlangsung dimulai dulu dengan *rabitah*.

2) *Tawajjuh*

Merupakan masa latihan dan mengulang amalan zikir yang diajarkan oleh khalifah. Pengulangan dilakukan dihadapan khalifah atau badal (pengganti khalifah) selama minimal 20 kali. Latihan dan pengulangan dilakukan untuk mempertajam kemahiran berzikir. Secara tersirat, *tawajjuh* melatih untuk hidup supaya tidak tamak, tidak sombong, tidak dengki, dan sebaliknya mengutamakan hidup rukun dan damai. Inilah yang kemudian membentuk perilaku sopan dan santun para pengikut tarekat terhadap lingkungannya. (Masduki, Hartono & Rosidi November 2017, 17/2: 296)

3) *Talqin* (Pembai’atan)

Talqin adalah sebuah kata dalam bahasa Arab dari kata kerja adalah *laqina*, yang berarti “mengarahkan”. Makna yang sama diberikan oleh Manfred Ullman yang menyatakan bahawa *talqin* bermakna arahan (*ta’lim*). Trimmingham mengatakan *talqin* itu berasal

dari kata kerja *laqqana*, yang mengandungi arti membisikkan, mengajar/ menanamkan, atau memberi pengajaran dengan pengulangan yang berkaitan dengan bai'atan sufi, ini berarti memberi arahan yang sulit. (Mulyati 2010, 112-113)

Talqin atau pembai'atan juga merupakan bentuk legitimasi keanggotaan tarekat. Bai'at dilakukan oleh seorang khalifah kepada anggota yang baru bergabung. Tanpa bai'at, seseorang tidak dapat dianggap sebagai pengikut tarekat. Pada masa pembai'atan seseorang diberi arahan untuk berubah menjadi manusia (hamba Allah) yang baik. Pesan yang biasa disampaikan adalah "hati-hati". Artinya, pengikut tarekat mesti menjaga sikapnya, baik terhadap Allah, manusia dan lingkungan. (Masduki, Hartono & Rosidi November 2017, 17/2: 296-297)

Menurut Syaikh 'Abdul Qadir al-Jailani, tingkat penerangan rohani tertinggi tidak dapat dicapai kecuali dengan taubat yang nyata (*al-tawba al-nasuuha*) dan melalui *talqin* yang dilakukan oleh mereka yang memiliki autoriti (*al-talqin min ahlih*). Kalimat yang diajarkan adalah kalimat taqwa *la ilaha illa Allah*. Ini didasarkan pada surat al-fath (48: 26) "*Tuhan mewajibkan kalimah takwa untuk mereka.*" Kalimat ini mesti diambil dari hati orang yang alim, bukan dari orang biasa. Karena walaupun kalimatnya sama, nilainya berbeza-beza.

Ahmad Naqsyabandi menunjukkan bahawa *talqin* dan sanad mesti memenuhi kondisi tertentu, iaitu bahawa *talqin* mesti melalui syaikh dengan sang pemilik jalan. Ahmad Naqsyabandi juga mengakui bahawa nabi Muhammad *mentalqin* baik secara kolektif maupun secara individu. Menurut beliau, zikir tidak menghasilkan manfaat penuh kecuali dengan *talqin* (*wa kana al-zikr la yufid fa'idatan tammatan illa bi al-talqin*). Ahmad Naqsyabandi juga menjelaskan prosedur-prosedur tertentu yang mesti dilaksanakan sebelum *talqin*. Murid dan guru perlu melaksanakan shalat untuk meminta bimbingan Tuhan (*shalat al-istikharah*). Ketika selesai dilaksanakan, syaikh meminta murid untuk mandi taubat (*ghusl al-tawba*) kemudian ia perlu melaksanakan shalat taubat dua rakaat, memberi sedekah, dan kemudian datang kepada syaikh untuk bertalqin. (Mulyati 2010, 113-115)

4) *Khataman*

Merupakan aktiviti mingguan para pengikut tarekat. Aktiviti ini dilaksanakan pada setiap hari kamis malam jum'at. Saat khataman,

badal (guru) melakukan evaluasi terhadap amalan zikir yang dilakukan para pengikut tarekat. Badal (guru) juga memberikan nasehat untuk hidup bersyukur dan pasrah terhadap Allah. Terkait dengan lingkungan, ternyata kepasrahan dipahami sebagai upaya memberikan kesempatan tumbuh-tumbuhan untuk hidup. M. Nasir mengatakan “biji getah sing tibo ojo dituturi. Jorne wae men tukul dadi anak getah. Iku kan kuosone Gusti Allah” Artinya, biji pokok getah yang jatuh ke tanah mesti dibiarkan saja supaya dapat tumbuh dan menjadi bibit. Ini merupakan kuasa Allah. (Masduki, Hartono & Rosidi November 2017, 17/2: 296-297)

Walaupun ada sementara kemurshidan yang menamakan aktiviti ini dengan istilah lain, iaitu *tawajjuhan*, atau *khususiyah*, tetapi pada dasarnya sama, iaitu pembacaan ratib atau *aurad khataman* tarekat ini. Dari segi tujuannya, *khataman* merupakan aktiviti individual, yakni amalan tertentu yang mesti dikerjakan oleh seorang murid yang telah mengkhatakamkan tarbiyat zikr lathif. Dan *khataman* sebagai suatu ritual dilakukan sebagai bentuk syukur ke atas keberhasilan seorang murid dalam melaksanakan sejumlah beban dan kewajiban dalam semua tingkatan zikir *lathif*.

Tetapi dalam praktiknya, *khataman* merupakan upacara ritual yang “resmi” lengkap dan rutin, sekalipun mungkin tidak ada yang sedang syukuran *khataman*. Aktiviti *khataman* ini dipimpin langsung oleh mursyid atau penolong mursyid (Khalifah Kubra). Sehingga forum *khataman* sekaligus berfungsi sebagai forum *tawajjuh*, serta silaturrahi antara para ikhwan.

Proses *khataman* biasanya dilaksanakan dengan dipimpin oleh mursyid atau penolong senior (khalifah kubra), dalam posisi duduk berjama'ah setengah lingkaran, atau berbaris sebagaimana shaf-shafnya jama'ah shalat, maka mulailah membaca bacaan-bacaan al-Fatihah ditujukan kepada arwah Nabi Muhammad, keluarga, shahabat, para nabi, malaikat, syuhada', sholihin, para wali, syaikh-syaikh tarekat, semua keluarga muslim laki-laki atau perempuan sehingga akhir zaman. Kemudian secara bersama-sama membaca bacaan kalimat-kalimat tayyibah.

Selanjutnya berhenti sejenak (*tawajjuh*) menghadapkan hati kehadiran Tuhan yang Maha Agung sambil merendahkan diri serendah-rendahnya. Kemudian memohon pertolongan-Allah, supaya dapat menjalankan *amar ma "ruf nahi munkar*, bertambah rizki yang

baik, manfaat dan berkah di dunia dan akhirat. Memohon untuk diri dan semua keluarganya supaya dapat istiqamah dalam bertaqwa dan menjalankan syari'at, tarekat, serta diberi karunia husnul khatimah. Selanjutnya membaca lanjutan ratib kalimat suci (*tayyibah*) dan do'a *khataman* sebagai tanda selesainya acara *khataman*. Selanjutnya *khataman* ditutup dengan bersalaman kepada mursyid sebagai sentral pimpinan dan guru pembimbing, dilanjutkan kepada semua hadirin secara bersambung.¹

5) Haul (*Manakiban*)

Adalah pertemuan tahunan bagi pengikut Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah se-Kabupaten Kepulauan Meranti. Dalam haul dibacakan *manaqib* (sejarah para guru tarekat). Para pengikut tarekat menerima pembekalan ugama dari para ulama, kyai dan ustaz. Selain dihadiri oleh para pengikut tarekat, aktiviti ini juga diikuti oleh masyarakat, pihak kerajaan dan sebagainya. Pesan menjaga lingkungan selalu muncul karena aktiviti ini diikuti oleh berbagai kalangan termasuk pihak kerajaan, sehingga pesan moral keagamaan, kemasyarakatan, dan pesan etika lingkungan selalu disampaikan. (Masduki, Hartono & Rosidi November 2017, 17/2: 296-297)

Haul/ *manaqiban* adalah pertemuan tahunan bagi pengikut Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah untuk mengenang wafatnya Syaikh 'Abdul Qadir al-Jailani, pada tanggal 11 *Rabi'ulatsani* Karena Syekh wafat pada tanggal 11 *Rabi'ulatsani* 561 H dan merupakan puncak perayaan, tetapi masih ada perayaan pada tanggal 11 tiap-tiap bulan tahun Hijri yang dinamakan *belasan*. (Bruinessen 2004, 1: 97). *Belasan* adalah aktiviti bulanan yang dilakukan oleh pengikut tarekat. Tujuannya adalah mengawal amalan zikir yang dilakukan oleh para penganut tarekat. Dalam *belasan*, pengikut tarekat secara bergilir ditugaskan membawa makanan (*ambeng*) untuk dinikmati bersama. Aktiviti ini menjadi wasilah silaturrahi sesama pengikut tarekat. Badal pada kesempatan ini memberikan arahan tentang berbagai hal, termasuk persoalan lingkungan dan lain-lain. (Masduki, Hartono & Rosidi November 2017, 17/2: 297)

Di dalam acara sebelasan ini, ada zikir berjamaah diikuti dengan *manaqib 'Abd Qadir*, yang isi kandungan kitab *manaqib* tersebut meliputi: silsilah nasab Syaikh 'Abdul Qadir al-Jailani,

¹ <http://jombang.nu.or.id/upacara-upacararitualdalamthariqahqadiriyyah-wa-naqsyabandiyah/>

sejarah hidupnya, akhlaq dan karamah-karamahnya, di samping adanya do'a-do'a bersajak (*nadaman, bahr* dan *rajaz*) yang bermuatan pujian dan tawassul melalui dirinya.¹

Tradisi pembacaan manaqib ini, dilaksanakan secara terpisah dan merupakan istiadat tersendiri. Tidak termasuk dalam aktiviti *mujahadah*, maupun *khataman*.

Peningkatan Kualiti Ibadah Zikir Masyarakat Yang Didapatkan Setelah Bergabung Di Ajaran Tarekat Qadiriyyah Wa Naqsyabandiyah

Sejak seorang individu dinyatakan telah sah bergabung dengan Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah melalui penaqinan oleh khalifah, maka semua amalan serta peraturan dan perjanjian yang telah disanggupi wajib dilaksanakan.

Untuk selanjutnya individu tersebut mesti senantiasa mendekatkan diri kepada Allah setiap detik dan setiap waktu untuk terus berzikir kepadanya disetiap hembusan nafasnya. Disamping itu juga peningkatan terhadap pengetahuan keugamaan mesti terus diupayakan dan dilaksanakan, begitu pula dalam setiap tindakannya mesti berdasarkan kepada al-Qur'an dan Sunnah Nabi. Untuk itu seorang jama'ah mesti senantiasa melakukan segala perbuatan yang baik dan menghindari dari segala perbuatan yang tercela, mendekatkan diri kepada Allah dan melaksanakan amal ma'ruf nahi mungkar.²

Perbezaan yang dirasakan setelah bergabung dalam Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah adanya ketenangan dalam jiwa yang dirasakan dengan cara mendekatkan diri kepada Allah melalui ibadah. Menumpukkan perhatian terhadap ibadah lima waktu dan memperbanyak pendalaman keugamaan. Sehingga menjalani hidup ini lebih tenang serta mendapatkan ketenangan jiwa meskipun dalam kehidupan sehari-hari tentunya tidak lepas dari setiap permasalahan, namun menyikapinya dapat lebih tenang.³

KH. Ahmadi mengatakan bahawa praktik zikir mempunyai banyak manfaat. Dengan zikir akan tercapai kemenangan, tercapai

¹ <http://jombang.nu.or.id/upacara-upacararitualdalamthariqahqadiriyyah-wa-naqsyabandiyah/>

² Hasil temuduga dengan KH.Sholeh pada tarikh 6 Juni 2020, pukul 14.00

³ Hasil temuduga dengan Ibuk Simah, Surahmi dan Zainab pada tarikh 20 Mei 2021, pukul 21,30

permohonan dan tercapai segala apa yang dikehendaki. Zikir itu dari Allah dan kembali ke Allah bersama dengan segala sesuatu. Jika seseorang ada urusan ke sesuatu yang lain, tinggalkan dan cepat kembali berzikir, karena di sana terdapat *asma* yang menjulang sampai ke langit. Ketika seseorang melaksanakan zikir, hati seseorang akan bersama Tuhan dan Tuhan akan bersamanya. Dia tidak pernah jauh. Orang akan mengenal-Nya dan Tuhan akan mengenalnya. Tujuan zikrullah adalah mencegah umat muslim daripada kelalaian, karena kelalaian ini dapat melahirkan maksiat. Jadi zikir dapat membantu orang untuk meninggalkan maksiat.¹

Peranan yang dilahirkan oleh Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah di Kampung Mengkirau terhadap penanaman nilai-nilai keugamaan sangat besar dirasakan oleh para jama'ah yang telah tergabung dalam tarekat ini, diantaranya kesan positif dalam memerangi nafsu yang ada dalam dirinya, menjaga segala tindakan dan perbuatan serta ucapannya dari perkataan kotor, memperbaiki diri, mengembangkan hubungan baik dengan Allah dan hubungan baik dengan manusia (*Habluminallah* dan *Habluminannaas*), mendekatkan diri kepada Allah dan juga mengembangkan sifat Qona'ah dan terus bersyukur kepada-Nya dalam setiap rahmat yang diterima dari-Nya.²

Dari penjelasan ini, maka terlihat bahawa begitu besar hal-hal positif yang lahir dari Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah tersebut. Kenyataan ini tentunya setiap jama'ah mesti senantiasa menjalankan semua amalan Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah tersebut, yang pada akhirnya akan membentuk kepribadian yang baik terhadap jama'ah itu sendiri dengan senantiasa mendekatkan diri kepada Allah subhanahu wata'ala dan mengadakan hubungan baik dengan sesama manusia.

Dengan demikian, maka akan tercipta kehidupan yang damai dengan menyikapi segala permasalahan dengan tenang dan hati-hati, sehingga terwujud kehidupan yang harmonis dengan mengamalkan dan menjunjung tinggi nilai-nilai Uagama serta berwawasan kedepan yang mempunyai tujuan dalam hidup ini, bahawasannya kehidupan di dunia ini sifatnya sementara dan semuanya pasti akan kembali kepada yang kuasa.

¹ Hasil temuduga dengan KH.Ahmadi pada tarikh 31 Mei 2020, pukul 14.00

² Hasil temuduga dengan Bapak Zainuri pada tarikh 20 Mei 2021, pukul 21,00

Kata peningkatan dapat menggambarkan perubahan dari keadaan atau sifat yang negatif berubah menjadi positif. Sedangkan hasil dari sebuah peningkatan dapat berupa kuantitas dan Kualiti. Kuantitas adalah jumlah hasil dari sebuah proses. Sedangkan Kualiti menggambarkan nilai dari suatu objek karena terjadinya proses yang memiliki tujuan yang berupa peningkatan. Hasil dari suatu peningkatan dapat ditandai dengan tercapainya tujuan pada suatu titik tertentu. Dimana saat suatu usaha atau proses telah sampai pada titik tersebut maka akan timbul perasaan puas dan bangga atas pencapaian yang telah diharapkan. (Tim Pengembang Ilmu Pendidikan FIP-UPI 2007, 24)

Menurut Adi D dalam kamus bahasanya istilah peningkatan berasal dari kata tingkat yang berarti berlapis-lapis dari sesuatu yang tersusun sedemikian rupa, sehingga membentuk susunan yang ideal. Sedangkan peningkatan adalah kemajuan dari seseorang dari tidak tahu menjadi tahu, dari tidak dapat menjadi dapat. Peningkatan adalah proses, cara, perbuatan untuk menaikkan sesuatu untuk usaha aktiviti dalam memajukan ke arah yang lebih baik lagi daripada sebelumnya.

Kualiti ibadah dalam hal ini adalah kualiti tingkat baik buruknya atau taraf derajat sesuatu dan diperoleh melalui perbaikan yang berkelanjutan.¹ Ibadah dapat dikatakan, “satu bentuk ketundukan dan kepatuhan atau pengabdian kepada Allah yang dilakukan dengan cara-cara tertentu pada waktu tertentu juga”. (Basri 2010, 1)

Dalam pembahasan ini adalah peningkatan kualiti ibadah zikir masyarakat yang didapatkan setelah bergabung di ajaran Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah maka dapat dijelaskan dipembahasan ini bahawa ajaran Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah berkesan sangat besar karena zikir ini salah satunya adalah menzuhudkan kalimat *Lailahailallah* dalam setiap pelaksanaan zikirnya, jika kita selalu mengingat Allah hati kita akan menjadi tenteram dan tenang. Untuk meningkatkan zikir jama'ah di Kampung Mengkirau ini butuh proses dan perjuangan karena tidak mudah dalam pelaksanaan zikir ini, baik zikir sendiri ataupun zikir berjama'ah.

Zikir menepati sentral amaliah jiwa hamba Allah yang beriman, karena zikir adalah keseluruhan getaran hidup yang

¹ “Kamus besar bahasa Indonesia daring” Diarsipkan dari versi asli tarikh 20-04-2021.

digerakan oleh kalbu dalam totalitas ilahi. Disamping itu zikir juga merupakan amalan khas yang mesti diamalkan oleh setiap pengikut tarekat. Karena zikir merupakan tiang yang paling penting, sebab orang tidak dapat mencapai dia tanpa mengingatnya terus menerus, zikir juga merupakan makanan spiritual ahli tarekat. Zikir dapat membawa kepada keadaan kejiwaan yang sempurna, dan barang siapa yang mengingat Allah ia adalah pendamping Allah yang sejati. (Sururin 2012, 96)

Di samping itu perkembangan zikir sangat berkesan dalam kejiwaan seseorang karena zikir ini mesti dibudayakan dalam masyarakat yang menjadi jama'ah tarekat ini. Apabila masyarakat Kampung Mengkirau mampu meningkatkan keimanan dan ketaqwaan maka zikir akan menjadi pedoman untuk masyarakat yang belum menjadi jama'ah tarekat ini.

Menuurt KH. Sholeh dalam temuduga dengan penulis mengatakan bahawa pengajaran dan amalan zikir sebagian besar merupakan ajaran dan amalan yang diajarkan didalam kebanyakan tarekat. Satu persamaan dapat ditemukan zikir dengan suara keras (*zikir jahr*) dan zikir diam (*zikir khafi*). Zikir bersuara dan zikir diam adalah inti sari dari semua tarekat, kedua zikir mesti dilakukan terus-menerus. Sebab, tujuan zikir adalah agar hati senantiasa bersama Tuhan.¹

Zikir yang dilaksanakan setiap minggunya secara bersama selama mampu meningkatkan keyakinan kelompok zikir bahawa setiap amalan yang baik akan menguatkan iman dalam diri kita sendiri agar menjadi orang yang lebih baik. Jika kesan sikap kelompok zikir tidak sesuai dengan ketetapan Allah maka bagaimana mungkin zikir ini dapat dikembangkan dikalangan masyarakat Kampung Mengkirau. Selama melaksanakan zikir di Kampung Mengkirau secara bersamaan selama ini banyak kesan masyarakat yang sadar dan lebih meningkatkan keyakinan untuk selalu bersikap baik agar dapat memelihara hati yang baik pula. Setelah adanya zikir hati sangatlah tenang dengan membiasakan zikir kita akan lebih bertaqwa kepada Allah Swt dan selalu mendekati diri kepada nya.

Semenjak zikir ini dikembangkan di kalangan masyarakat Kampung Mengkirau banyak perubahan bagi masyarakat yang lebih

¹ Hasil temuduga dengan dengan KH.Sholeh pada tarikh 6 Juni 2021, pukul 13.30

meningkatkan keyakinan dirinya agar menjadi pribadi lebih baik dan selalu memelihara hati yang baik. Dengan adanya zikir ini masyarakat Kampung Mengkirau akan lebih mengingat keagungan Allah dan mendekatkan diri kepada Allah Swt.

Zikir yang telah berkembang di kampung Mengkirau juga sangat didukung oleh pihak ketua kampung dalam pelaksanaan aktiviti seperti haul di kampung Mengkirau dan hal ini berkesan sangat baik dan banyak yang mendukung dalam pelaksanaan aktiviti tersebut. Pelaksanaan aktiviti yang melibatkan pengurus kampung dan juga masyarakat serta pemuda atau pemudi yang ada di Kampung Mengkirau dapat berkesan sangat baik karena dengan adanya dukungan dari pihak pengurus kampung setempat pelaksanaan aktiviti yang diadakan oleh jama'ah tarekat Kampung Mengkirau dapat lebih maksimal dan dapat mempererat silaturahmi dimajelis zikir serta mempersatukan hubungan silaturahmi antar kelompok zikir di kampung Mengkirau dengan masyarakat.

Berdasarkan penjelasan diatas, semenjak ibadah zikir ini dikembangkan di kalangan masyarakat kampung Mengkirau banyak perubahan bagi masyarakat yang lebih meningkatkan keyakinan dirinya agar menjadi pribadi lebih baik dan selalu memelihara hati yang baik. Dengan adanya ibadah zikir ini jama'ah tarekat kampung Mengkirau akan lebih mengingat keagungan Allah dan mendekatkan diri kepada Allah Swt.

KESIMPULAN

Berdasarkan pembahasan tentang kesan ajaran Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah terhadap peningkatan kualiti ibadah masyarakat di kampung Mengkirau Kabupaten Kepulauan Meranti, dapat disimpulkan bahawa ajaran Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah berkesan sangat baik terhadap pelaksanaan ibadah jama'ah khususnya dalam pelaksanaan zikir untuk mendekatkan diri kepada Allah Swt.

Jama'ah tarekat memandang ibadah zikir sebagai tempat untuk mendekatkan diri kepada Allah. Dengan adanya ibadah zikir ini jama'ah akan lebih memahami hal-hal yang berkaitan dengan agama Islam. Setelah banyak masyarakat yang mengikuti ajaran tarekat ini, banyak pula perubahan di masyarakat kampung Mengkirau yang memahami ketaqwaan kepada Allah Swt. Sehingga dapat dikatakan pula ajaran tarekat ini berkesan dalam ketaqwaan dihati jama'ah dan

masyarakat kampung Mengkirau dan jika tertanam ketaqwaan di hati maka akan terbentuk karakter seseorang muslim yang sejati. Semenjak ajaran tarekat ini berkembang di kampung Mengkirau banyak jama'ah tarekat yang lebih mengutamakan beribadah dari pada materi dan lebih meningkatkan diri menjadi lebih baik lagi dalam mendekati diri kepada Allah.

BIBLIOGRAFI

'Ammar al-Talibi, Dr. (t.th.). *Muqaddimah Īdāh al-Maḥṣūl Min Burhān al-Uṣūl*. Tunis: Dar al-Gharb al-Islami.

Bashori, A.H. 2019. *Kitab Tauhid Jilid 1*. Jakarta: Darul Haq.

Basri, H. 2010. *Fiqh Ibadah Panduan Ibadah Seorang Muslim*, Pekanbaru: Suska Press.

Bruinessen, M.V. 2004. *Tarekat Naqsyabandiyah Di Indonesia*, Yogyakarta: Pustaka Pelajar.

Masduki, Hartono, T., Rosidi, I. 2017. "Harmoni Lingkungan Di Dunia Tarekat Qadiriyyah Wa Naqsyabandiyah Kampung Lalang Tanjung", *al-Tahrir* Vol. 17, No. 2.

Mulyati, S. 2006. *Mengenal Dan Memahami Tarekat-Tarekat Muktabarah Di Indonesia*, Jakarta: Kencana.

_____. 2010. *Peran Edukasi Tarekat Qadiriyyah Naqsyabandiyah Dengan Referensi Utama Suryalaya*, Jakarta: Kencana.

Sururin, 2012. *Perempuan Dalam Dunia Tarekat, Belajar dari Pengalaman Beragama Perempuan Anggota Tarekat Qadiriyyah wa Naqsyabandiyah*, Jakarta: Kementerian Agama Republik Indonesia.

Tim Pengembang Ilmu Pendidikan FIP-UPI, 2007. *Ilmu & Aplikasi Pendidikan* Bandung: PT Imperial Bhakti Utama.

Zulkifli, 2016. *Fiqh Ibadah*. Yogyakarta: Kalimedia.

Sumber Laman Sesawang:

<http://jombang.nu.or.id/upacara-upacararitualdalamthariqahqadiriyyah-wa-naqsyabandiyah/>

<http://www.seowaps.com/2012/03/tarekat-qodiriyyah-naqsyabandiyah-di.html>